



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

24 حزيران (يونيو) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

Egypt's Foreign Direct Investment Will Exceed \$40 Billion In 2024

The CEO of the General Authority for Investment and Free Zones in Egypt, Hossam Heiba, revealed the authority's intention to organize roadshow tours for the European Union countries and the BRICS gathering during the remaining months of 2024, to promote investment in the country.

"Egypt exceeded its targets for foreign direct investment this year after the signing of the Ras El Hikma deal and a number of green hydrogen projects during the last period. It was targeted to attract \$ 10 billion and \$12 billion by the end of the year. We have exceeded these levels by stages after the Ras El Hikma deal and the green hydrogen projects, and foreign investment figures are expected to exceed \$40 billion by the end of 2024."

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



الاستثمارات الأجنبية المباشرة لهصر ستتجاوز 40 مليار دولار في 2024

كشف الرئيس التنفيذي للهيئة العامة للاستثمار والمناطق الحرة في مصر، حسام هيبة، عن عزم الهيئة تنظيم جولات ترويجية لدول الاتحاد الأوروبي وتجمع "بريكس" خلال الأشهر المتبقية من عام 2024، للترويج للاستثمار في البلاد.

ولفت هيبة إلى أن "مصر تجاوزت مستهدفاتها لمعدلات الاستثمار الأجنبي المباشر العام الحالي بعد توقيع صفقة رأس الحكمة وعدد من مشاريع الهيدروجين الأخضر خلال الفترة الماضية. حيث كان من المستهدف جذب 10 و12 مليار دولار بنهاية العام.

وقد تجاوزنا هذه المستويات بمراحل بعد صفقة رأس الحكمة ومشروعات الهيدروجين الأخضر، ومن المتوقع أن تتخطى أرقام الاستثمار الأجنبي 40 مليار دولار بنهاية العام 2024".
المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Turkey Records Largest Budget Surplus Ever

Turkey posted its largest monthly budget surplus ever as the government shifted to fiscal reform in parallel with inflation-lowered monetary policies.

The surplus in May was \$6.7 billion, the largest surplus in data dating back to 2006, and comes five consecutive months after a budget deficit.

The Turkish government is tightening fiscal policy through spending cuts as well as a wide range of new schemes such as a minimum corporate tax. The government expects the deficit to hit 6.4 percent of GDP this year.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



تركيا تسجل أكبر فائض في الميزانية على الإطلاق

سجلت تركيا أكبر فائض شهري في الميزانية على الإطلاق مع تحول الحكومة إلى إصلاح المالية العامة بالتوازي مع سياسات نقدية موجهة نحو خفض التضخم.

وبلغ الفائض في مايو 6.7 مليار دولار وهو أكبر فائض في البيانات التي تعود إلى عام 2006، وهو يأتي بعد خمسة أشهر متتالية من تسجيل عجز في الميزانية.

وتقوم الحكومة التركية بتشديد السياسة المالية من خلال تخفيضات في الإنفاق بالإضافة إلى مجموعة واسعة من الخطط الجديدة مثل فرض حد أدنى من الضرائب على الشركات. وتشير توقعات الحكومة إلى أن يسجل العجز 6.4 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي في العام الجاري.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Partnership Between "Apple" and "Meta" in the Field of Artificial Intelligence

The Wall Street Journal revealed talks by Meta Platforms, the parent company of the Facebook platform, to integrate its generative artificial intelligence model with the artificial intelligence system for iPhones, which Apple recently unveiled.

Besides Google and Meta, artificial intelligence startups Anthropic and Perplexity are in discussions with Apple to integrate their generative AI models with Apple Intelligence, but so far discussions have not been completed and could fail. Deals with Apple would help AI companies distribute their products more widely.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



شراكة بين "أبل" و"ميتا" في مجال الذكاء الاصطناعي

كشفت صحيفة وول ستريت جورنال، عن مباحثات تجريها "ميتا بلاتفورمز" الشركة الأم لمنصة "فيسبوك"، لدمج نموذج الذكاء الاصطناعي التوليدي الخاص بها مع نظام الذكاء الاصطناعي لأجهزة "إيفون" الذي كشفت شركة "أبل" النقاب عنه في الآونة الأخيرة.

وإلى جانب غوغل وميتا، تجري شركتنا الذكاء الاصطناعي الناشئان "أنثروبيك" و"بيربليكسيتي" مناقشات مع أبل لدمج نماذج الذكاء الاصطناعي التوليدي لديهما مع نظام أبل إنتليجنس، ولكن لغاية الآن لم تكتمل المناقشات ومن الممكن أن تخفق. مع الإشارة إلى أن الصفقات مع "أبل" من شأنها أن تساعد شركات الذكاء الاصطناعي على توزيع أوسع لمنتجاتها.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

Foreign Direct Investment in China Down 28 Percent

Foreign direct investment, in actual use in China, fell 28.2 percent to 412.5 billion yuan (about 57.94 billion dollars) in the first five months of this year compared to the same period last year.

Official data released by China's Ministry of Commerce showed that despite the decline, 21,764 new foreign-invested enterprises were established across China during the January-May 2024 period, up 17.4 percent.

The volume of foreign investment in actual use remains at a historically high level, with the decline mainly due to last year's high comparative rule.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



تراجع الاستثمار النجبي المباشر في الصين 28 في المئة

تراجع الاستثمار الأجنبي المباشر، قيد الاستخدام الفعلي في الصين، بنسبة 28.2 في المئة، ليلغ 412.5 مليار يوان (نحو 57.94 مليار دولار)، خلال الأشهر الخمسة الأولى من العام الحالي، مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي.

وأظهرت بيانات رسمية أصدرتها وزارة التجارة الصينية، أنه على الرغم من الانخفاض تم تأسيس 21764 شركة جديدة ذات استثمارات أجنبية في أنحاء الصين خلال الفترة يناير (كانون الثاني) - مايو (أيار) 2024، بزيادة 17.4 في المائة في المئة.

ولا يزال حجم الاستثمار الأجنبي في الاستخدام الفعلي عند مستوى مرتفع تاريخياً، حيث يعود سبب الانخفاض بشكل أساسي إلى قاعدة المقارنة العالية في العام الماضي. المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

The 100 Most Powerful Arab Personalities.. Half of the List

Is From the UAE

The UAE dominated the list of the 100 most powerful Arabs for the year 2024, prepared by Gulf Business magazine: 100 MOST POWERFUL ARABS 2024. The list was topped by Yasser Al-Rumayyan, Governor of the Public Investment Fund of Saudi Arabia, Chairman of Aramco and President of Riyadh Air. He was followed by Dr. Sultan Al Jaber, Managing Director and CEO of ADNOC Group and Chairman of Masdar. Sheikh Ahmed bin Saeed Al Maktoum, Chairman and CEO of Emirates Group and Chairman of Emirates NBD, came third. Fourth, Saad Sherida Al Kaabi, President and CEO of Qatar Energy Company and Chairman and Managing Director of Industries Qatar. Ranked Fifth Khaldoon Khalifa Al Mubarak, Managing Director and Group CEO, Mubadala Investment Company.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



أقوى 100 شخصية عربية.. نصف القائمة من الإمارات

سيطرت الإمارات على قائمة أقوى 100 شخصية عربية لعام 2024، التي تعدها مجلة "جلف بيزنس MOST POWERFUL ARABS 100 2024". وتصدر القائمة ياسر الرميان محافظ صندوق الاستثمارات العامة السعودي ورئيس مجلس إدارة أرامكو ورئيس طيران الرياض. تلاه ثانياً الدكتور سلطان الجابر العضو المنتدب والرئيس التنفيذي لمجموعة أدنوك ورئيس مجلس إدارة مصدر. وحلّ ثالثاً الشيخ أحمد بن سعيد آل مكتوم رئيس مجلس الإدارة والرئيس التنفيذي لمجموعة الإمارات ورئيس مجلس إدارة بنك

الإمارات دبي الوطني. ورابعاً سعد شريدة الكعبي الرئيس والمدير التنفيذي لشركة قطر للطاقة ورئيس مجلس الإدارة والعضو المنتدب لشركة صناعات قطر. وجاء في المرتبة الخامسة خلدون خليفة المبارك العضو المنتدب والرئيس التنفيذي للمجموعة، شركة مبادلة للاستثمار.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

Arab Countries Attract \$ 71 Billion in Foreign Investment in 2023

13 Arab countries attracted about \$ 71 billion in foreign direct investment during the year 2023, according to a report by the United Nations Trade and Development Organization (UNCTAD). The UAE topped with \$30.7 billion, representing 42.8 percent of the total, compared to \$12.32 billion attracted by Saudi Arabia with a share of 17.18 percent.

Egypt came in third with \$ billion (13.72%), followed by Bahrain with \$6.84 billion (9.54%), Oman \$4.74 billion (6.61%), and Kuwait \$2.11 billion (2.94%). In seventh place was Algeria, which attracted foreign direct investment estimated at \$ 1.22 billion (1.7%), followed by Morocco with \$ 1.09 billion (1.52%), Jordan with \$ 843 million (1.18%), and Tunisia with \$ 768 million (1.07%). Then came respectively: Lebanon \$ 655 million, Sudan \$ 548 million, and Palestine \$ 35 million.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



الدول العربية تستقطب 71 مليار دولار استثمارات أجنبية 2023

استقطبت 13 دولة عربية، نحو 71 مليار دولار استثمارات أجنبية مباشرة خلال العام 2023، بحسب تقرير منظمة الأمم المتحدة للتجارة والتنمية «أونكتاد». وتصدرت دولة الإمارات العربية المتحدة بـ30.7 مليار دولار تشكل 42.8 في المئة من الإجمالي، مقابل 12.32 مليار دولار استقطبتها المملكة العربية السعودية بحصة 17.18 في المئة.

وجاءت مصر في المركز الثالث بـ9.84 مليار دولار (13.72%)، تلتها البحرين بإجمالي 6.84 مليار دولار (9.54%)، فلسطين عمان 4.74 مليار دولار (6.61%)، ثم الكويت 2.11 مليار دولار (2.94%).

وفي المركز السابع حلت الجزائر التي استقطبت استثمارات أجنبية مباشرة قدرت بـ1.22 مليار دولار (1.7%)، تلتها المغرب 1.09 مليار دولار (1.52%)، ثم الأردن 843 مليون دولار (1.18%)، وعاشراً تونس بـ768 مليون دولار (1.07%). ثم جاء على التوالي: لبنان 655 مليون دولار، والسودان 548 مليون دولار، وفلسطين 35 مليون دولار.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

■ Morocco's Inflation Increases by 0.4%

The High Commission for Planning revealed that the inflation rate in the first five months of this year increased by 0.4 percent, after reaching 7.1 percent in the same period last year. The report shows that the inflation rate, which saw its pace rise sharply in May, was due to the increase in the prices of non-food commodities by 1.7 percent, and the decline in food prices by 1.2 percent. The high level of inflation in the same period last year was due to the increase in the prices of food commodities by 15.6 percent, and the prices of non-food commodities by 1.4 percent.

Source ([Al-Araby Al-Jadeed Newspaper](#), Edited)



■ التضخم في المغرب يرتفع 0.4 في المئة

كشفت المفوضية السامية للتخطيط، عن ارتفاع معدل التضخم في الخمسة أشهر الأولى من العام الجاري بنسبة 0.4 في المئة، بعدما بلغ في الفترة نفسها من العام الماضي 7.1 المئة.

ويبين التقرير أن معدل التضخم الذي شهد تراجع وتيرة ارتفاعه بقوة في مايو/ أيار، جاء بسبب تزايد أسعار السلع غير الغذائية بنسبة 1.7 في المئة، وانخفاض أثمان المواد الغذائية بنسبة 1.2 في المئة. علماً أن مستوى التضخم المرتفع في الفترة نفسها من العام الماضي كان مرده إلى ارتفاع أسعار السلع الغذائية بنسبة 15.6 في المئة، وأثمان السلع غير الغذائية بنسبة 1.4 في المئة. المصدر ([صحيفة العربي الجديد](#)، بتصرف)

■ Tunisia's Export Growth Narrows Trade Deficit

Tunisia's trade deficit fell by 21% year-on-year during the first five months of this year.

Data from the Institute of Statistics showed the trade deficit reached 6.4 billion dinars (\$2.06 billion) during the January-May period. The trade deficit stood at 8.1 billion dinars (\$2.6 billion) during the same period last year.

The institute attributed the decline in the trade balance deficit to the increase in the value of exports by 3.3 percent, and the decline in imports by 2.5 percent.

Source ([Al-Arab Newspaper of London](#), Edited)

■ نمو الصادرات التونسية يضيق فجوة العجز التجاري

تراجع عجز الميزان التجاري لتونس بنسبة 21 في المئة على أساس سنوي، خلال الأشهر الخمسة الأولى من العام الجاري.

وأظهرت بيانات معهد الإحصاء بلوغ عجز الميزان التجاري 6.4 مليار دينار (2.06 مليار دولار) خلال الفترة الفاصلة بين يناير ومايو الماضيين. وكان عجز الميزان التجاري بلغ 8.1 مليار دينار (2.6 مليار دولار) خلال نفس الفترة من العام الماضي.

وأرجع المعهد تراجع عجز الميزان التجاري إلى ارتفاع قيمة الصادرات بنسبة 3.3 في المئة، وتراجع الواردات بنسبة 2.5 في المئة.

المصدر ([صحيفة العرب اللندنية](#)، بتصرف)

